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Referat fra bestyrelsens 17. møde          
Onsdag d. 2. december 2020 kl. 16.30-20.00 
 
Deltagere (fysisk):  
Carl Bruun 
Jens Bjerregaard Christensen 
Jette Baagøe 
Peter Skat Nielsen 
Poul Erik Pedersen 
Anders Kring Mortensen (observatør) 
Katrine Skaar Jessen (referent) 
Lars Rudfeld (observatør) 
 
 
 

Deltagere (virtuelt): 
Anders Gerner Frost 
Annette Sørensen 
Benedikte Kiær 
Freja Brabæk Kristensen 
Jette Haugaard 
Kirsten Jensen 
Kirsten Skovsby 
Lars Jonsson 
Ole Lass Jensen 
Steffen Jensen 
Marianne Lund Ujvári (observatør)

 
1. Godkendelse af dagsorden 

Dagsordenen blev godkendt. 
 

2. Orientering fra formanden (15 min) 
a. Nationalt udvalg for interessenter til arbejdet med de to naturnationalparker: Danmarks National-

parker har fået plads (drøftelse af Naturnationalpark Gribskov henvises til pkt. 7). 
Bestyrelsesformand for Nationalpark Skjoldungernes Land, Lars Vedsmand, deltager som repræsen-
tant for Danmarks Nationalparker. 

b. Møde i Formandsforum d. 30/11 
Nationalparkernes manglende støttemuligheder var på dagsordenen. Lars Rudfeld orienterer senere. 
Opbakning blandt nationalparkerne til at gå til Kammeradvokaten for at få assistance til at afklare 
nationalparkernes støttemuligheder uden at komme i karambolage med de minimis-reglerne.   

c. Ny stilling i sekretariatet – status på ansættelsesproces  
Nationalparken har modtaget 210 ansøgninger. Fem kandidater er kaldt til samtale. 

d. Rådet: Helsingør Kommune indstiller snarest en ny kandidat til rådet til bestyrelsens godkendelse.  
e. Høringssvar til regionsrådets udkast til Råstofplan 2016/2020 (se bilag 2).  
f. Møde for Naturstyrelsen, Miljøministeriets departement og formænd/sekretariatschefer afholdes d. 

15/12 
Hovedtemaet bliver de minimis-regelsættet og nationalparkernes støttemuligheder som følge heraf.  

g. Første spadestik til bedre natur i Karlebo er taget 
Der er gravet fire vandhuller. Projektet er igangsat under forudsætningen om, at anlæg af natur på 
lodsejeres jord ikke er omfattet af de minimis. Det viser sig nu, at Landbrugsstyrelsen ikke vil ude-
lukke, at der er tale om statsstøtte, og det samlede beløb til projektet må derfor ikke overstige 
150.000 kr. over en treårig periode. Det bevirker, at nationalparken er afskåret fra at lave større pro-
jekter. Det betyder også i det konkrete projekt, at projektets 2. etape med fritlægning af et vandløb 
udskydes til senere. Hvis der sker en overskridelse af loftet på 150.000 kr., skal lodsejer i princippet 
betale penge tilbage. Notat omkring de minimis eftersendes til bestyrelsen.  

h. Andet 
 

Bilag 2 Høringssvar til Råstofplan 
 

3. Økonomiopfølgning 1.-3. kvartal og fremdrift i projekter – orientering (10 min)  
Tabel 1 i bilag 3A viser nationalparkens samlede bevillingsramme for 2020. Af tabellen fremgår det, at 
nationalparken har i alt 11.316.054 kr. i 2020.  
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Tabel 2 bilag 3A viser forbruget i 1.-3. kvartal, og heraf fremgår det, at der kun er brugt 33 % af budget-
tet af den 30.01.2020. Kolonnen ”Forventet regnskab 2020” viser forventningen til regnskabet for 2020 
(3.451.840 kr.) opgjort d. 30. september 2020.  
 
Det resulterer i en forventet afvigelse på 48 % ift. budgettet, men da der oprindeligt kun er budgetteret 
med 6.651.310 kr. og ikke de 11.316.054 kr., som udgør bevillingsrammen for 2020, så resulterer det i 
en forventet opsparing ultimo 2020 på 7.864.214 kr. 
 
Sekretariatet indstiller:  
1. At bestyrelsen tager orienteringen til efterretning.  

Bilag 3A Økonomiopfølgning 1.-3. kvartal 2020  
Bilag 3B Udgifter fordelt på indkøbskategorier 
 
Beslutning: 
Bestyrelsen tog bilag 3A og 3B til efterretning og tilslutter sig fremover at få regnskabstal præsenteret 
med en detaljeringsgrad som i bilag 3A. 

4. Reservationer af opsparing – beslutning (20 min) 
Af økonomiopfølgningen fremgår det, at vi forventer at have en opsparing ved udgangen af 2020 på over 
7 mio. kr. Bestyrelsen skal derfor beslutte, om og i så fald hvad bestyrelsen vil reservere midler til, og 
hvornår nationalparken forventer at anvende dem. Sekretariatet har derfor lavet et forslag til brug af op-
sparingen (bilag 4A). 
 
Jf. bestyrelsens forretningsorden §10 stk. 4 kræver udgifter over 200.000 kr. til projekter i nationalpark-
planen med tilhørende budget konkret beslutning i bestyrelsen.  

 
Sekretariatet indstiller:  
1. At bestyrelsen drøfter og godkender reservationerne i bilag 4A. 
2. At bestyrelsen godkender, at sekretariatet kan igangsætte de tre projekter med udgifter over 

200.000 kr. (bilag 4B) inden for den økonomiske ramme, der fremgår af bilag 4A. 

Bilag 4A Forslag til reservationer 2021-2024  
Bilag 4B Kort beskrivelse af tre projekter med udgifter over kr. 200.000. 
 
Beslutning: 
Bestyrelsen tiltrådte indstillingspunkt 1 med den tilføjelse, at der fremrykkes reservationer for 1 mio. kr. 
fra 2022-2024 til 2021.  
Bestyrelsen godkendte, at sekretariatet kan igangsætte de tre projekter, der er beskrevet i bilag 4B. 
 

5. Revision af arbejdsprogram og budget 2021 – beslutning (15 min)  
Bestyrelsen godkendte d. 15. september 2020 arbejdsprogram og budget for 4. kvartal 2020 og 2021. 
Her besluttede bestyrelsen også at opmande i sekretariatet. Det reviderede arbejdsprogram og budget 
for 4. kvartal 2020 og 2021 blev fremsendt til bestyrelsen d. 6. oktober 2020. 
 
Der fremlægges nu et nyt revideret arbejdsprogram og budget for 2021 fordi: 
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• Sekretariatet har vurderet, hvilke projekter den nye medarbejder skal arbejde med og heraf afledte 
udgifter (Dvs. i budgettet er ”løn til ny medarbejder” fordelt på konkrete opgaver, og udgifter i rela-
tion til disse opgaver er taget fra ”udisponerede ressourcer og midler  

• Sekretariatet har dannet sig et overblik over den forventede opsparing ultimo 2020 og har lavet for-
slag til reservationer til brug i 2021 og de efterfølgende år. Budget 2021 er derfor øget med den del 
af opsparingen, som sekretariatet foreslår, anvendes i 2021. Nationalparken skal formelt anmode 
Miljøministeriet om lov til at bruge af opsparingen fra 2020. Det gør vi, når vi anmoder Naturstyrel-
sen om vores bevilling for 2021, hvor vi vedlægger budgettet for 2021. 

 
Sekretariatet indstiller, at:  
1. Bestyrelsen godkender det reviderede arbejdsprogram for 2021 mht. 

a. Opgaver og udgifter som følge af opmanding med ny medarbejder (med grøn skrift) 
b. Opgaver/udgifter, der finansieres med opsparing fra 2020 (med blå skrift) 

2. Bestyrelsen godkender det reviderede budget 2021, som herefter er det gældende budget for 2021 
og anvendes til vores bevillingsanmodning. 

Bilag 5A Forslag til revideret arbejdsprogram 2021 
Bilag 5B Forslag til revideret budget 2021  
 
Beslutning: 
Bestyrelsen godkendte begge indstillingspunkter med henvisning til beslutningen under punkt 4.   
 

6. Logo og partnerskaber – beslutning (30 min)   
Bestyrelsen besluttede d. 30. januar 2020 at nedsætte et logoudvalg til at udvikle retningslinjer for, hvor-
dan nationalparkens logo må bruges af producenter, virksomheder og foreninger mv.   
 
Logoudvalget har med bistand fra sekretariatet udarbejdet:  
• en beskrivelse af, hvordan de tre logotyper kan anvendes (bilag 6A) 
• udkast til retningslinjer, der bl.a. definerer hvilke typer af virksomheder, foreninger mv. der kan an-

vende henholdsvis ”Et produkt fra”-, ”Partner med”- og ”I samarbejde med”-logoerne, samt hvilke 
krav de skal leve op til (bilag 6B) 

• udkast til en beskrivelse af de fordele, som medlemmer af partnerskabsprogrammet opnår (bilag 6C) 
• forslag til kommissorium for et partnerudvalg til at behandle indkomne ansøgninger om brug af ”Part-

ner med”-logoet og ”Et produkt fra”-logoet. Udvalget kan tildele og evt. tilbagetrække tilladelse til at 
anvende de to logoer, samt rådgive bestyrelse og sekretariat i den løbende udvikling af nationalpar-
kens partnerskabsprogram (bilag 6D). 

• en foreløbig handleplan for arbejdet med logoer og partnerskabsprogram (bilag 6E).  
• udkast til de skemaer, som ansøgere skal udfylde elektronisk på nationalparkens hjemmeside for at 

søge om at blive medlem af partnerskabsprogrammet (bilag 6F).  
 

Logoudvalget har godkendt bilag 6C og bilag 6E med undtagelse af Peter Skat Nielsen, som har fremført, 
at de beskrevne aktiviteter vil være for ressourcekrævende for sekretariatet at gennemføre.  
Det er sekretariatets vurdering, at aktiviteterne beskrevet i handleplanen for 2021 kan afholdes med de 
ressourcer, der er afsat i arbejdsprogrammet, som blev godkendt af bestyrelsen d. 15. september 2020. 
Hvorvidt aktiviteterne i perioden 2022 – 2026 kan gennemføres, afhænger af de ressourcer, bestyrelsen 
vælger at afsætte i de kommende års arbejdsprogrammer.  
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Det tredje af nationalparkens partner-logoer, ”I samarbejde med”-logoet, kan (jf. Miljøministeriets ret-
ningslinjer) anvendes, hvor nationalparken indgår samarbejder eller partnerskaber om konkret formidling. 
Sekretariatet foreslår, at dette logo administreres af sekretariatet og tildeles i forbindelse med afholdelse 
af arrangementer, udgivelse af tryksager mv. af relevans for nationalparkens formål og målsætninger.  
 
Sekretariatet indstiller:  
1. At bestyrelsen tager bilag 6A til efterretning 
2. At bestyrelsen godkender bilag 6B 
3. At bestyrelsen godkender bilag 6C 
4. At bestyrelsen godkender bilag 6D og vælger et af de to løsningsforslag vedr. tilbagetrækning af tilla-

delse til brug af logo beskrevet i afsnittet ”beslutningskompetence” på s. 2 i bilaget. 
5. At bestyrelsen godkender bilag 6E 
6. At bestyrelsen tager bilag 6F til efterretning  
7. At bestyrelsen godkender at sekretariatet administrerer tildelingen af ”I samarbejde med”-logoet.  

 
Bilag 6A Udkast til anvendelsesmuligheder for logoer 
Bilag 6B Udkast til retningslinjer for brug af nationalparkens logo 
Bilag 6C Fordele for nationalparkens partnere 
Bilag 6D Udkast til kommissorium for partnerudvalg  
Bilag 6E Foreløbig handleplan for Nationalpark Kongernes Nordsjællands partnerskabsprogram 2020-
2026 
Bilag 6F Ansøgningsskemaer 
 
Beslutning:  
Bestyrelsen tiltrådte indstillingspunkterne. Ift. indstillingspunkt 4 (vedr. bilag 6D) valgte bestyrelsen for-
slag 1 med den udvidelse, at det gælder både tildeling og tilbagetrækning. Peter Skat Nielsen afgav dis-
sens ift. bilag 6C med henvisning til notat fremsendt til bestyrelsen den 16. november 2020. 

7. Naturnationalpark Gribskov – drøftelse (15 min)  
Bestyrelsen ønskede d. 15. september 2020 en drøftelse af arbejdet med at udmønte Folketingets be-
slutning om at etablere en naturnationalpark i Gribskov. Det er Miljøministeriets forventning, at de før-
ste to naturnationalparker kan indvies i starten af 2022. 
 
I forbindelse med arbejdet med planerne for naturnationalparkerne er det besluttet at nedsætte lokale 
projektgrupper. Projektgruppen for Gribskov tager udgangspunkt i brugerrådet for Naturstyrelsen Nord-
sjælland, suppleret med en række andre lokale interessenter. Nationalparken har fået tilbudt fire pladser 
i den lokale projektgruppe (formand, sekretariat og to fra nationalparkrådet). 
 
Beslutningen om naturnationalparken kan ændre nationalparkens muligheder for i samarbejde med Na-
turstyrelsen at gennemføre indsatser på de ca. 1.100 ha af Gribskov, som er omfattet af den politiske 
aftale, men vil ikke ændre det potentiale, som nationalparkens resterende ca. 25.000 ha rummer. Det 
kan ikke udelukkes, at der kan komme yderligere naturnationalparker inden for nationalparkens område. 
 
Sekretariatet indstiller:  
1. At bestyrelsen drøfter hvilke synspunkter, nationalparken kan fremføre i projektgruppen i lyset af 

bl.a. nationalparkplanen (se især s. 129). 
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2. At bestyrelsen tager til orientering, at nationalparken repræsenteres i projektgruppen ved forman-
den og sekretariatschefen. Rådet indstiller selv to deltagere.  

Bilag 7A Kort om den politiske aftale om naturnationalparker 
Bilag 7B Indkaldelsesbrev PG Gribskov dateret 11. november 2020 
 
Beslutning:  
Bestyrelsen besluttede, at nationalparken tager nedenstående fire synspunkter med ind i den lokale pro-
jektgruppe: 

• Nationalparken ønsker at følge arbejdet med den lokale naturnationalpark tæt. 
• Nationalparkens bestyrelsen anerkender præmissen i det politiske forlig i FT om, at formålet med 

naturnationalparkens etablering er at skabe mere vild natur til gavn for biodiversiteten. Dette ligger 
fint i tråd med nationalparkens formål og nationalparkplanen.  

• Nationalparken ønsker at hensyn til friluftslivet sikres, når det er muligt uden at gå på kompromis 
med naturnationalparkens formål.  

• Nationalparkens bestyrelse ønsker, at hensyn til kulturarv f.eks. parforcejagtlandskabet sikres. 

Bestyrelsen tog indstillingspunkt 2 til efterretning.  
 

8. Handleplan for arbejdet med indgange til nationalparken – beslutning (15 min)  
I arbejdsprogram og budget for 2021 er der afsat ressourcer til at udvikle en helhedsplan for formidlings-
indgange til nationalparken, heriblandt en central indgang på Esrum Kloster & Møllegård og fire lokale 
indgange i de fire øvrige kommuner. 
 
Bilag 8 præsenterer sekretariatets oplæg til, hvordan denne helhedsplan udarbejdes, herunder målsæt-
ninger, organisering, økonomi, tidsplan m.m. 

 
Sekretariatet indstiller:   
1. At bestyrelsen drøfter og godkender oplægget vedr. udarbejdelse af helhedsplan for fysiske formid-

lingsindgange i Nationalpark Kongernes Nordsjælland  
2. At bestyrelsen drøfter, hvad et centralt besøgscenter for Nationalpark Kongernes Nordsjælland skal 

kunne. 

Bilag 8 Udkast til oplæg vedr. udarbejdelse af helhedsplan for fysiske formidlingsindgange i Nationalpark 
Kongernes Nordsjælland  
 
Beslutning:  
Bestyrelsen tiltrådte indstillingspunkt 1. Tidsplanen tilrettes, så den politiske behandling i kommunerne 
rykkes til maj. Bestyrelsen udsætter drøftelsen af indstillingspunkt 2 til et ekstraordinært bestyrelses-
møde i februar. Tidsplanen tilrettes efter bestyrelsens øvrige ønsker.  

9. Orientering fra sekretariatet (5 min.)  
a. Nationalparkplanen genoptrykt 

De første 1500 eksemplarer er væk. Der er genoptrykt 1500 yderligere eksemplarer.  
b. Andet 
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10. Orientering fra medlemmerne (10 min.) 
Jens Bjerregaard: Det tyder på, at der kommer endnu mere urørt skov i nationalparken jf. den politiske 
aftale om udpegningen af yderligere 6.000 hektar urørt skov i Danmark.  
 
Benedikte Kiær: Helsingør Museer er i gang med en større omorganisering, hvorefter der vil blive udpe-
get en ny kandidat til rådet. Flynderupgård bliver skilt ud fra museerne. Kommunens ambitiøse klimaplan 
kører på skinner. 
 
Freja Brabæk: I Fredensborg Kommune er der i gang med at blive etableret en klimaskov og nedsat et 
klimaråd.  
 
Ole Lass: Site-manager for Parforcejagtlandskabet, Jesper Munk Andersen, fratræder sin stilling 1. ja-
nuar.  
 

11. Orientering fra rådet (5 min.) 
Rådet har drøftet høringssvaret til råstofplanen og havde en diskussion omkring råstofudvinding og nati-
onalparker generelt.  

 
12. Kommende møder  

Sekretariatet udsender forslag til mødedatoer i februar til et ekstraordinært bestyrelsesmøde. 
 
Tirsdag d. 9. marts 2021 kl. 16.30-19.30 
Tirsdag d. 15. juni 2021 kl. 8.30-11.30 
Torsdag d. 23. september 2021 kl. 16.30-19.30 
Tirsdag d. 30. november 2021 kl. 16.30-20.00 
 

13. Evt.  
 

14. Godkendelse af referat med underskrifter 
Steffen Jensen forlod mødet efter punkt 6. Referatet blev godkendt af de tilstedeværende og virtuelt af 
de øvrige bestyrelsesmedlemmer.  

 



NATIONALPARK
KONGERNES NORDSJÆLLAND

CVR: 40003282
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Referat fra bestyrelsens 17. møde den 02.12.2020 er godkendt på dagen af:

Anders Gerner Frost, Gribskov Kommune

Annette Sørensen, Visitoenmark

Bened kre Kiær, he singør Kommune

Carl Bruun, bestyr&sesformand

Freja Brabæk Kristensen, Fredensborg Kommure

Jens Bjerregaard Christensen, Naturstyrelsen

Jette Baagøe, Nationalparkrådet

Jette Haugaard, lodsejerrepræsentant

Kirsten Jensen, HiHerød Kommune

Kirsten Skovsby, Danmarks Jægerforbund

Lars Jonsson, Landbrug & Fødevarer

Ole Lass Jensen, Nationalparkrådet

2eter Skat Nelser, Danmarks Naturfrednirgsforening

Poul Erik Pedersen, Friluftsrådet, næstformand

Steffen Jensen, Haisnæs Kommune

Klastergadelz
DK-3230 Græsted

Tlf. +4572543030
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